




សារលិខិតរបស់លោកអភិបាល អូលីវីយេ

សមេប់ពេះសហគមន៏កាតូលិកភូមិភាគភ្នំពេញ

"តេូវបេចិត្តគំនិត...លើកលេងទោស... និងធើ្វជាសាកេសី..."

ខ្ញុំកំពុងតែជិះរថភ្លើងដែលបរយ៉ាងលឿនបំផុត

តែឡប់ទៅអាកាសយនដ្ឋានយ៉ូហានប៉ូលទី២ នៅ 

កែុង កែកូវី (Crakovie) បែទែសប៉ូឡូញ។  ខ្ញុំនៅ តែ 

ស្ងើច  សរសើរ ពែល មើលឃើញ ទែសភាព សែុក សែ 

ដ៏ ល្អ ដែលខៀវ សែងាត់  ដែល មាន ផ្កា ភ្ញីចមែុះពណ៌ 

និង មាន មែអំបៅ មក កែប ក្លិន  កែអូប និង ជញ្ ក់ ទឹក 

ដម ពី ផ្កា ទាំង រីករាយ។ ខ្ញុំក៏នឹកគិត ដល់អ្វីៗដែលខ្ញុំ

បានឃើញប៉ុន្មានថ្ងែកន្លងមក គឺដល់ មហាជន របស់ 

យុវ ជន យុវនរី ដែល មាន អំណរ សបែបាយ នៅ ពែល 

ចែៀង លើកត ម្កើង ស្នាពែះហស្តដ៏អស្ចារែយរបស់ ពែះ 

ជា  មា្ចាស់ ខ្ញុំនឹកដល់សម្តែចបា៉ាប ្រហ្វង់សីុស្កូ ដែលបាន

អញ្ើញយើងឲែយកែបែពិភពលោកយើងនែះ ខ្ញុំ នឹក 

ដល់  អស់លោកអភិបាលដែលកាន់ឆ័តែការពារកម្តៅ 

ថ្ងែ ខ្ញុំនឹកដល់ ដងផ្លូវនៅទីកែុងកែកូវី ដែល មាន យុវ ជន 

សើចលែង អ៊ូអរ និងកាន់ទង់ជាតិបែទែស រៀងៗ ខ្លួន 

មក ពីពិភពលោកទាំងមូល។ ខ្ញុំ នឹក ដល់ កែុម យុវ ជន 

យុវនរី ដែលមកពីបែទែស កម្ពុជា យើង គែ អស់ក មា្លាំង 

តែ គែ សបែបាយ រីក រាយ ។

ជាពិសែស ខ្ញុំនៅតែនឹកគិតនិងនឹកគិតទៀតមិន

អាចបំភ្លែចបាន គឺស្ថានីយ៍រថភ្លើងដែលគ្មានមនុសែស

ទំព័រ ១



ដើរមានតែខែសែ រថភ្លើងឆ្វាត់ឆ្វែងមានខ្ទមសងសង់ពី

បន្ទះកា្តៅរចែើនឥតគណន...មាន បំពង់ ផែសែង ... គឺ 

នៅ ភូមិ អោ ហ្វីតែស បៀរ ក ែ ណៅ (Auschwitz Birke-

nau)... មាន សក់ រាប់ តោន ទុក សមែប់ តែ បាញ ធ្វើ ជា 

អាវ បំពង់...មាន វ៉ាលីសដែលនៅតែ មាន សរសែរ ឈ្មាះ 

មា្ចាស់ របស់វ ដែលមា្ចាស់របស់វនោះបាន រត់បែសែច

បែសចទាំងភ័យខ្លាចចោលវ...ខ្ញុំនឹកដល់បន្ទប់មុជ

ទឹកដែលនៅលើពិដនមានបង្អួចតូចមួយ ដើមែបីទំលាក់

ឧស្ម័នបំពុលសមា្លាប់មនុសែស... ខ្ញុំ នឹក ដល់ ឡដែល បាន  

ដុត មនុសែស ១, ១០០, ០០០ នក់ ក្នុង ចំណោម នោះ 

មាន  កុមារ   ២៥៣,០០០ នក់ ... ពាកែយ សម្តី គ្មាន អត្ថ - 

ន័យ ...  តែូវត ែ នៅ ស្ងៀម...ទុក ឲែយ ទឹក ភ្នែក   ហូរ ចែញ ...។

មនុសែសកា្លាយទៅជាអមនុសែសធម៌ដោយ បា នយក 

ម ន ុ ស ែ សដែល គ្មាន ទោស ចែើន ឥត គណន មក ឆ្កាង 

ដោយ អយុ ត្តិ ធម៌ ដូច្នែះ...

ខ្ញុំនឹកដល់កែុមយុវជនយុវនរីខ្មែរយើង ដែល 

កំពុង សូតែ ផ្គាំនៅខងមុខផ្នូររបស់សន្តីហ្វូស្ទីណា 

(Faustina) សូមពែះជា   មា្ចាស់បែទានសែចក្តីសុខ

សន្តឲែយបែទែសកម្ពុជាយើង ឲែយ ពិភព លោក ទាំង មូល 

បាន បែកបដោយសុខសន្តិភាព... គែលុតជង្គង់នៅ

មខុដបតចូដែលមានដាកឈ់ាមរបសស់នត្យ៉ហូាន

ប៉ូលទី២។ គែឈរនៅ ខងមុខអាវវែងដែលបែឡាក់

ឈាមរបស់លោក និង ដែល រូប លោក គ្មាន ទោស 

សោះ... គែនៅស្ងៀមស្ងាត់...។

ខ្ញុំនៅខងមុខរបងថ្មជាកន្លែងគែបាញ់សមា្លាប់មនុសែស

ដែលឥតមានទោសជាចែើននក់ចោល... អគរទី 

១១ ជាកន្លែងទុកមនុសែសចោលឲែយស្លាប់នៅទីនោះ... 

ខ្ញុំ ដើរ នៅ ក្នុង របៀងដ៏ងងឹត  ន ិង ស ើ មៗ ទៅ ដល់ គុក 

កែម ដីបន្ទប់លែខ ១៨។ បន្ទប់ តូចមួយនោះជាកន្លែង

ទំព័រ ២



លោកមា៉ាក់សុីមីលីយំង កូលបែ (Maximilien 

Kolbe) ទទួល មរណភាព គឺទ ទួល មរណ ភាព 

ដោយ សែចក្តីសែឡាញ់ ដូច ពែះអមា្ចាស់របស់ លោក 

ដែរ។  ពន្លឺនែ សែចក្តីសែឡាញ់បានភ្លឺឡើងពីជមែ  

បំផុតនៃភាពងងឹតអន្ធិកានៃភាពអមនុស្សធម៌។ 

ឥឡវូអវ្ីៗ ទាងំអស់សង្ាតស់ង្ៀមកន្ងុសថ្ាននរកអវចីី

នែះ។ មានតែ អណា្តាត ភ្លើងទៀនមួយប៉ុណោ្ណោះ 

កំពុងឆែះញ័រៗ ដែល រំឭ ក យើង ថា សម្តែចបា៉ាប 

្រហ្វង់ សុី ស្កូ មក ទសែសន ទីនែះ ពី មែសិល មិញ។

ទំព័រ ៣

នៅ ពែលនោ ះ ខ្ញុំនឹក ដល់ ទៀន តូច ពីរ លានដើម កំពុង ត ែ ឆែះ បំភ្លឺភាពងងឹតនៅទីលាននែពែះហឫទ័យ 

មែត្តៅ ករុ ណា  និង ពែះយែស៊ូដែលបាន បូជា ពែះជន្មពែះ អង្គ គង់ នៅ ទី នែះ ខ ង មុខ  យើង។ មា្នា ក់ៗ  នៅស្ងៀម 

ស្ងាត់ នឹក សញ្ឹង គិត  ដល់ ពែះ  កាយ  ពែះ គែី ស្ត ដែ លបាន បូជា ពែះ ជន្ម ដើមែបី សង្គាែះ យើង    ទា ំង អស់គ្នា។ មា្នាក់ៗ 

នឹក គិត  អំពី   កា រ រស់ នៅរបស់ ផ្ទាល់ ខ្លួន ថា តើខ្ញុំរួម ជា មួយ ពែះ នង មា៉ារី និង លោ ក  យ៉ូ ហាន  នៅ កែបែរ  ឈើ ឆ្កាង 

របស ់ ពែះ យែ ស៊ូ   ឬ?  តើ     ខ្ញុំ   លា ក់  ខ្លួ ន  ដូច លោកស ខ ែ ឬ? តើខ្ញុំលាក់ ខ្លួន ដូច  កែុម ស វ័ក  ឬ? តើខ្ញុំ ដូច  លោក បារ 

ទី  មែ និង អ្នក ឯទៀតៗ ទាំង  ប៉ុន្មាន  ឬ?... តើ ខ្ញុំ យំ សោក  ហូរ ទឹក  ភ្នែក  ដូចលោកសិលា  ឬ? ឬមែយ៉ាង ខ្ញុំ អស់  សងែឃឹម   

ដូច យូដ?



 "ខ្ញុំស្រេកទឹក" ខ្ញុំឮ ពែះ សូរ សៀង របស់ ព ែ ះ យែ ស៊ូ  ដ ែល  គង់នៅខងមុខយើង។ ពែះអង្គ សែក ម្តង ទៀត  ថា 

"ខ្ញុំ ស្រេក  ទឹក"។ មនុសែសពី១៨៧ បែទែសកំពុងតែសែកដូចពែះយែស៊ូដែរ គឺ មនុសែស នៅ បែទែស សុីរី នៅ 

បែទែស អុឺរា៉ាក់ នៅ បែទែស កម្ពុជា នៅ បែទែសវៀតណាម។  ល ។ ... មនុសែស  ទាំង អស់ក្នុងទ្វីបទាំងបែំក៏រួមគ្នាសែក

ជាមួយពែះគែីស្តថា "ខ្ញុំស្រេក ទឹក "។

"ស្រេក"  ចង់ បាន ទឹក នែ សុខ សន្តិ ភាព  "ស្រេក" 

ចង់  ឲែយ គែ  អត់ទោស គ្នា ទៅ វិញ ទៅ មក "ស្រេក" ចង់ 

បាន  ជីវិត  "ស្រេក"  ចង់ មានសែចក្តីសងែឃឹម។

ពែល យើងដើរតមផ្លូវឈើឆ្កាងកាលពីថ្ងែសុកែយើង 

ក៏បានឮថា យើងនៅ តែបែយុទ្ធបែឆំងនឹងឥទិ្ធពល 

របស់  សែចក្តីអាកែក់នែភាពងងឹតអន្ធិកា សែចក្តី អាកែក់ 

ដែលសំងំនៅក្នុងចិត្តយើង...ដែលហៀបតែនឹងផ្ទុះឡើងជានិច្ចដើមែបីសោ្តៅះចែញនូវសែចក្តីសម្អប់នូវកំហឹង នូវ

ការសងសឹកដោយស្មានថាអ្នកដទែសុទ្ធតែជាខ្មាំង ដែលយើងតែូវវយសមា្លាប់ពែះគែប្លែកពីយើង។ ហុីត្លែ 

(Hitler) ប៉ុល ពត អាយ សុីស  បានបែពែឹត្តដូច្នែះហើយក៏មានគែនៅតែបែពែឹត្ត ដ ូច្នែះតទៅ  ទៀត ដែរ ន បច្ចុបែបន្ន 

កាលនែះ។

ពែះយែស៊ូសែកតទៅទៀតថា "ខ្ញុំ ស្រេក  ទឹក"។ "កុំ ថ្កាល ទោសបងប្អូន... កុំឆ្កាងគែដូចគែឆ្កាងខ្ញុំនៅលើ

ភ្នំលលាដ៏កែបាល... សព្វថ្ងែមានមនោគមវិជា្ជាផែសែងៗមានរបបនយោបាយនន រចនសម្ពន្ធ សែដ្ឋកិច្ច ដែល 

មិនរា ប់ មនុសែស ទ ុកជា      សំ ខន់ ជាងគែ លទ្ធិអ្នក ជាតិ និយម ហួស ហែតុ អត្តទត្ថបុគ្គលនិយមដែលគិតតែពី 

ជាតិសសន៍របស់ខ្លួន។ល។ នៅ តែ ឆ្កាង ខ្ញុំតទៅទៀត។ ចូរកុំចូលរួមក្នុងចំណោមគំនិតរបស់គែឡើយ។ អ្នក

ជាសវ័ករបស់ខ្ញុំចូរសម្លឹងមើលមកមា្តៅយខ្ញុំ ចូរ សម្លឹង មើល មកខ្ញុំ។ ចូរស្តៅប់បន្ទូលដំបូងបង្អស់របស់ខ្ញុំ "ចូរ

បែចិត្តគំនិតនិងជឿដំណឹងល្អចុះ"។ ពែះជា មា្ចាស់ ហៀប  នឹង យង មក  គែងរាជែយហើយ"។

ខ្ញុំបើកភ្នែក ទៀនតូចៗទាំងប៉ុន្មាន រលត់ អស់ ទៅ ហើយ. ..មហាជនដែកលក់ បណ្តើរៗ នៅ កែបែរ ពែះ យែ  ស៊ូ 

ដែលទត សម្លឹង មកយើង។  យើងបាន មក ដល់     កែសែ តូ ឈូវ៉ា (Czestochowa)... នៅ ទីនោះ មាន រ ូប គំនូរ 

ពែះនងមា៉ារីពណ៌ខ្មាដែលមានស្នាមរបួសនៅលើពែះភ័ក្តែរបស់ពែះនងដោយ សរ ភាព អាកែក់ ពែផែសែ 

ចែញ ពីខង ក្នុង បែះដូង របស់ មនុសែស ...។ ពែះ   ន ង ទតមកយើង។ ក្នុងវិហារនោះមានគែីស្តបរិស័ទរាប់លាននក់

ទំព័រ ៤



យកពាកែយអង្វរដ៏សុភាពរាបស និង ទុក្ខ លំបាក របស់  គែ មកថា្វាយ។ ពែះ នង  

មា៉ារី អញ្ើញ  គែ ឲែយ ទៅជា សវ័ក។ ពែះនង មា៉ារី ជា សវ័ក មុន គែបង្អស់ គឺតំង

ពីពែះនងសុខចិត្តទទួលសររបស់ទែវទូតរហូត ដល់ ពែះ នង  សែក់ទឹកភ្នែក

នៅលើភ្នំលលាដ៍កែបាលជា មួយបុតែរបស់ពែះនង។ ពែ ះ នង មា៉ារី ជា មាត ដែល 

សបែបាយ និង  រង ទុក្ខ លំបាក ជាអ្នកបមែើ និង ជាអ្នកសែឡាញ់។  ពែះ នង 

បើកមា គ៌ ដែល នំទៅកា ន ់ ជីវិត ដ៏រុងរឿង គឺដ ល់  ការរួមរស់ក្នុងពែះជន្ម 

របស់ពែះបិត។ ពែះនងមា៉ារី បែប់ យើង   ថា៖

"គ្រេីស្តបរិស័ទនៅប្រេទ្រេសកម្ពុជាអើយ ចូរក្រេោកឡើង!  ចូរ ទៅជា សាវ័ក របស់ ព្រេះយ្រេស៊ូទៅ! ចូរទ ៅជ ាស ាវ័ក ដ៏ 

វិសុទ្ធ របស់ព្រេះអង្គទៅ! ចូរសុខ ចិត្តទទួល សារ  រ បស់ ព្រេះ អង្គ! ចូរ ប្រេុងខ្លួនបម្រេើព្រេះអង្គ! ចូរបម្រេុងខ្លួនដើរតាម 

ព្រេះយ្រេស៊ូរហូតដល់ រងទុក្ខលំបាក នៅ លើ ឈើ ឆ្គាង ទៅ!"។

ពែះនងមា៉ារីកាន់ដែយើងដើមែបីជួយយើងឲែយដើរតមបុតែរបស់ពែះនងទាំងផ្ញើជីវិតលើពែះអង្គទាំងមាន

ចិត្តសែឡាញ់ ក្នុងសែចក្តីពិត។ កុំយល់ចែឡំយើងមិនអាចទៅជាសវ័កមិនសូវរួសរាយជាសវ័កពាក់កណា្តាល

បន្តិចបន្តួចប៉ុណោ្ណោះទែ ឬ ជា សវ័កដោយយើងគែន់តែរួមថា្វាយអ ភិ  - បូជានៅថ្ងែអាទិតែយបុ៉ណោ្ណោះដែរ។ ពែះ នង 

មា៉ារីបែប់យើងនៅថ្ងែ នែះថា៖

"អ្នក ចង់ទៅជាសាវ័កត្រេូវត្រេប្រេចិត្តគំនិត ត្រេូវត្រេលើកល្រេង ទោស និង ផ្តល់ សក្ខីភ ាពឲ្រេយអ្នកដទ្រេ"

 

តេូវបេចិត្តគំនិត

នៅពែះវិហារ នែមែត្តៅករុណាសន្តី ហ្វូស្ទីណា បានអញ្ើញយើងឲែយនឹកសញ្ឹងគិតដល់ ពែះយែ ស៊ូ ដែ ល ទត 

មើល មនុសែសលោក។ ពែះ នែ តែ ពែះអង្គ ទម្លុះ ចិត្ត យើង ឈាមដែល បង្ហូរ ពី ពែះ 

បែះដូងរបស់ពែះអង្គ នំពែះជន្មរបស់ពែះអង្គមកសែច សែព លើ ការ រស់ នៅ 

របស់ យើង។ ទឹក ដែល ចែញពី ពែ ះបែះដូង ផុស  ឡើង និង ជមែះយើង។ 

បពិតែ ពែះ យែ ស៊ូ ខ្ញុំ ទុក ចិត្ត លើពែះអង្គ ពែះអង្គសព្វពែះហឫទ័យឲែយខ្ញុំបែចិ

ត្តគំនិត ដើមែបីឲែយខ្ញុំសែឡាញ់ ពែះអង្គ ។ ពែះអង្គ សព្វ ពែះហឫទ័យ ឲែយ ខ្ញុំ 

រស់នៅសមែប់ពែះអង្គ និងរួមជាមួយពែះអង្គ។សន្តីហ្វូស្ទីណាមានបែសស

ន៍មកយើងថា៖ 

ទំព័រ ៥



"បងប្អូនគ្រេីស្តបរិស័ទនៅ ប្រេទ្រេស ក ម្ពុជាអើយ! ចូរ ប្រេ  ចិត្ត គំនិត ។ ព្រេះ ជា  ម្ចាស់ត្រេ ាស ់ហៅ បង ប្អូន ឲ្រេយ ប្រេ ច ិត្តគំនិត 

ទាំងស្រេុងដើម្រេបីឲ្រេយ ស្រេចក្តីស្រេឡាញ់ និងការរួបរួមគ្នាគ្រេងរាជ្រេយលើប ងប្អូន"។

ពែះ យ ែស៊ូ សព្វ ពែះ ហ ឫ ទ័យបងា្កាត់ ភ្លើង    ន ែសែចក្តីសែឡាញ់ ក្នុង ចិត្ត បង  ប្អូន ។ 

ភ្លើង នោ ះ  នឹង   ទៅ  ជា សញ្ញា សមា្គាល់ បែក ែក បែឆំង នឹ ង របៀប រស ់   នៅ   រ បស់   

លោកីយ៍ ន ិង គោល  គំនិត របស់  មនុសែស លោក ផង។ កុំ ស្អប់ គ្នាកុំអត្ត ទត្ថ បុគ្គល 

(កុំ គិតតែពីខ្លួនឯង) កុំទាត់ ចោល   អ្នក ដទែ ចូរ សែឡាញ់ គែចូរ ទទួល  អ្នក ដទែ 

យ៉ាង  រាក់ទាក់ នែះជា បែ សក កម្ម  របស់ យើ ង ។ បព ិ តែ ពែះ យែ ស៊ូ   ជា  អមា្ចាស់ពែះ អង  ្គ  ជា រៀម 

ចែបងរបស់យើងខ្ញុំ យើងខ្ញុំ ទុក ចិត្តលើពែះអង្គជារៀមចែបងហើយ។

តេូវលើកលេងទោស

នៅកែបែរសន្តីហ្វូស្ទីណា សន្តយ៉ូហាន ប៉ូលទី២ នៅ  ចាំ យម។ សន្ត យ៉ូហាន ប៉ូលទី២ ពិត ជា មនុសែស ដ ៏ បែសើរ 

អស្ចារែយ លោកបានធ្វើដំណើរក្នុងពិភពលោកទាំងមូល ដើមែបីនំពែះហឫទ័យមែត្តៅករុណារបស់ ពែះ បិត ទៅ 

ដល ់គ ែប់ កៀន កោះ ន ែ ពិភពលោក។ លោក បាន 

បែកាស   អំពី ពែះ ហឫទ័យ មែត្តៅ ករុណា នោះ ។  លោក 

បាន  រស់ នៅតមពែះហឫទ័យ មែត្តៅ ករុណា នោះ  ជា 

ពិសែស នៅពែលលោកអត់ទោស ដល់ អ្នក ដែល ចង់ 

ធ្វើ ឃាត ល ើ រ ូប លោក ។ ពែះ ជា មា្ចាស់មាន ពែះ ហ ឫ ទ័យ 

មែត្តៅ ករុ ណា   យ៉ាងខ្លាំងបំផុត។

មា្នាក់ៗដឹងខ្លួនថា ពែះហស្តរបស់ពែះបិតនៅលើបែះដូងរបស់ខ្លួនមា្នាក់ៗ។ ពែះអង្គឱនមករកហើយមាន

ពែះបន្ទូលថា "យើង លើក លែង ទោសឲែយកូន។ កូន ទៅ ដោយ សុខ  ស ន្តចុះ" ពែះបន្ទូលដែល លើក លែង 

ទោស នែះ បាន  កើតជារូបរាងក្នុងការរស់នៅរបស់ខ្ញុំ ។ ចិត្តខ្ញុំរីកឡើងបែះដូងខ្ញុំចង់ផ្ទុះឡើងដោយអំណរ និង 

ដោយ សែច ក្តី សុខ សន្ត។ ខ្ញុំជាអ្នកបាបដែលពែះបិតលើក លែង ទោសឲែយ ពែះ បិតបាន ជែើសរីស ខ្ញុំ ឲែយ    

លើ ក  លែង ទោ  ស ឲែយគែដែរ គឺ មិន មែន លើក លែ ង   ទោស លែងៗ ទែ តែឲែយ លើក លែ ង ទោ ស តម  របៀប ដែល នំ 

ទុក្ខ ដល់យើង គឺនំឲែយយើងយំសោកតមរបៀបដែលរំដោះយើង និង  បែស ឲែយ យើង កែ ក ឈរ ឡើង វិញ ។ 

"បងប្អូនគ្រីស្តបរិស័ទ 

នៅប្រទ្រស កម្ពុជាអើយ! 

ចូរ ប្រ  ចិត្តគំនិត"

ទំព័រ ៦



សន្ត យ៉ូហាន ប៉ូលទី២ មាន បែសសន៍ មក យើងថា៖

"គ្រេីស្តបរិស័ទនៅប្រេទ្រេសកម្ពុជាអើយ ព្រេះបិតាបានអត់ទោសឲ្រេយបងប្អូនចូរអត់ទោសឲ្រេយគ្រេផង។ ចូរ ដក បន្លា ដ្រេ

លរារាំងចិត្តគំនិតបងប្អូនដើម្រេបីឲ្រេយបងប្អូនស្រេឡាញ់ស្រេចក្តីពិត"។

ឥឡូវនែះ លើស ពី គែប់ សម័យ ទាំង អស់  ពែះបិតអញ្ើញយើងជាគែីស្តបរិស័ទ ឲែយទៅ ជា សញ្ញា សមា្គាល់ 

ដែល មាន ជីវិតរស់រវីក ឲែយទៅជាសញ្ញាមា្គាល់ អំពីការលើកលែងទោសក្នុងការរស់នៅ 

បែចាំថ្ងែ ក្នុង ពែះ សហ គមន៍យើង និង ក្នុង សង្គម យើង។ អ ្ន ក ណា  ដ ែ ល ម ិ ន ដ   ែ ល 

ទ ទ  ួល កា  រ ល  ើ កល ែ ង ទោ សព ីគ           ែមិន អាច លើក លែង  ទោសឲែយអ្នកដទែ បាន ទែ ។ 

ហែតុនែះចូរ បណោ្តាយឲែយពែះបិតលើក លែងទោសឲែយខ្លួនដើមែបីឲែយខ្លួនលើក

លែង ទោសឲែយអ្នកដទែយ៉ាងពិតបែកដ។

ធ្វើជាសាកេសី

លោក មា៉ាក់សីុមីលីយំង កូលបែ សែឡាញ់ពែះគែីស្ត និង ពែះនង មា៉ារីជា   

ខ្លាំងលោក ហៅយើង ពី ក្នុង គុក ជែ របស់ លោក។ កាលលោកអាយុ ១១ ឆ្នា ំ

ពែះនងមា៉ារីលែចមកឲែយលោកឃើញនៅកែុងកែសែតូឈូវ៉ា និង ផ្តល់ ភួង ជ័យ 

ពីរ ដ ល់ លោក គឺភួងជ័យពណ៌ស និងភួង ជ័យ ពណ៌ កែហម។ លោក ទទួល 

ភួង ជ័យ ទាំង ពីរ នោះ។ ភួ ង ជ័យ ព ណ ៌ ស ជា  សញ្ញា សមា្គាល់ អំពី ប ំណងរបស់ 

លោក ដែល ចង់ ផ្តល់ សក ្ខ ី ភា ព  នៅពែលបែកាសដំណឹងល្អ។  លោកបែកាស

ដំណឹងល្អយ៉ាងខ្លាំងបំផុតនៅបុរីពែះនងមា៉ារីមិនដែលជំពាក់បាប ជាកន្លែងដែលលោក រស់ នៅ ក្នុង បែទែស 

ប៉ូឡូញ និងនៅកែុងណាកាសគីនែ បែទែសជប៉ុន។ លោកសុខចិត្តបូជា កមា្លាំងកាយកមា្លាំងចិត្តដើមែបីបែកាស

អំពីពែះអមា្ចាស់ និងឲែយគែទទួលស្គាល់ពែះមាតរបស់ពែះអង្គ។ ភួងជ័យពណ៌កែហម ជា សញ្ញា សមា្គាល់ អំពី 

សក្ខីភាព របស់លោករហូតដល់បូជាជីវិត។ នៅ ពែឹក មួយនោះ ក្នុង ខែ សីហា ឆ្នាំ ១៩៤១ ពួក ណា សុី បា ន ជ ែើស  

រីស  បុរស ១០  នក់  នៅ អោឈិសែស   ទៅ  បាញ់ សមា្លាប់ជាការ សងសឹកដែបិត កាល ពី យប ់ម ុន នោ ះមាន  អ ្ន  ក  ទោស 

រត ់រ ួចចែញ ពី ការ ឃុំ ឃាំង ។ គែ ជែើសរីសបុរសមា្នាក់ ដែលមានកែុម គែួសរ គត់ យំ យ៉ាង ខ្លាំង ពែះ នឹក អាណិត    

ដល់ បែពន្ធកូនរបស់គត់។ លោក មា៉ាក់ សុី មី លី  យំង កូល បែ បាន បែប ់ទៅ អ្នក ជែើស រីសថា ៖ "ខ្ញុំសុខចិត្ត 

ស្លាប់ ជំនួសអ្នកនោះ"។ លោកមា៉ាក់សុីមីលីយំង កូលបែ បែប់យើងថា ៖

បងប្អូនគ្រីស្តបរិស័ទ 

នៅប្រទ្រស កម្ពុជាអើយ! 

ចូរលើកល្រងទោស

ឲ្យគ្រផង ...

ទំព័រ ៧



"ឥឡូវនែះ យើងមិនតែូវចាប់ផ្តើមសែកបែឆំងនឹង មនុសែស ណាមា្នាក់ទែ យើងមិនតែូវចាប់ផ្តើមរករឿង 

គ្នា ទែ យើង មិន តែូវបំផ្លាញគ្នាទែ។  យើង មិន ចង់ ឈ្នះ ការស្អប់គ្នា ដោយ រឹត តែ ស្អប់ គែ ទៀត ទែ យើង មិន 

ចង់ ឈ្នះហិងែសា ដោយ  រឹត តែបែពែឹត្តហិងែសា។ យើង មិន ចង់ ឈ្នះកា រ ភ័យ ខ្លាច ដោយ បែពែឹត្ត អំពើ ដែល 

បណា្តាល  ឲែយ រឹត  ត ែ ភ័យ ខ្លាច  ទៀតទែ។ យើង តប ឆ្លើយនឹង ពិភពលោកដែលកើត សង្គាែម   ដោយបែកាសថា 

សូម សែឡាញ់គ្នាដូចបងប្អូនបង្កើតយើងជាធ្លុងតែមួយយើង រួបរួម គ្នាជា  កែុម គែួសរ តែ មួយ"។

(សម្តែចបា៉ាប  ្រហ្វង់សីុស្កូ សែចក្តីអត្ថាធិបែបាយក្នុងអភិបូជាបញ្ចប់ ថ្ងែទី៣១ ខែ កក្កដ ឆ្នាំ២០១៦)

"ចូរផ្តល់សក្ខីភាព! បងប្អូនគ្រេីស្តបរិស័ទនៅប្រេទ្រេសកម្ពុជាអើយ! ចូរ ខ្ពស់ម ុខ ឡើង! ចូរមាន មោទន ភាព ទៅ ជា 

សាវ័ករបស់ ព្រេះ  គ្រេីស្តក្នុងសង្គមរបស់បងប្អូន! ចូរ បន្ត  ផ្តល់  សក្ខីភាពពីលោកឆ្មារ សាឡាស  និង សហ ការី  ដ្រេល បាន 

បូជា ជីវិត ក្នុង ស្រេ របស់ បងប្អូន"។

ការផ្តល់សក្ខីភាពបែកាសដំណឹងល្អនែះ មិនគែន់តែជាបែសកកម្មរបស់យើងប៉ុណោ្ណោះ តែ ជា ជីវិតរ បស់ 

យើង ទៅវិញ គឺឲែយយើងទៅជា សញ្ញា  សមា្គាល់ នែសែចក្តីសែឡាញ់ចំពោះមនុសែសទាំងអស់ 

និង  ទៅ  ជា សញ្ញា សមា្គាល់ អំពី បែជា ជន ន ន រួបរួម គ្នាជាធ្លុងតែមួយឲែយមានមែត្តៅករុណា 

ចំពោះ អ្នកតូចតចជាងគែ ដោយ ជួយ គែ ឲែយកែកឈរឡើង ទោះបី គែ មក ពី កន្លែង 

ណាក៏ដោយ ក៏យើងតែូវតែសែឡាញ់ គែ មា្នាក់ៗ  ដែរ។ ពិភព លោក យើង នែះ តែូវ  ការ 

សែចក្តីសែឡាញ់ខ្លាំងណាស់!។ ពែះ  គែីស្ត តែស់  ហៅ យើង ឲែយ សែឡាញ់ ជាបន្ទាន់ នៅ  ថ ្ងែ នែះ ។ 

បុណ្រេយព្រេះនាងម៉ារីចូលទុក្ខលំបាក ថ្ង្រេទី១៥ កញ្ញា ២០១៦

អូលីវីយែ ជ្មីតអីសែ្ល៊រ 

អភិបាលពែះសហគមន៍ភូមិភាគភ្នំពែញ

បងប្អូនគ្រីស្តបរិស័ទ 

នៅប្រទ្រស កម្ពុជាអើយ! 

ចូរផ្តល់សក្ខីភាពអំពី

ព្រះជាម្ចាស់...
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The landscape before me unfolds at high speed as the train rushes back to the John 
Paul II Airport in Krakow. In contemplating this beautiful Polish countryside, lush images jostle 
in my head like butterflies flitting among colorful flowers.

The images of the young crowd happy to sing the wonders of the Lord, the Holy Father 
calling us to change the world, the mitred heads hidden under white umbrellas for protection 
from the sun, the streets of Krakow full of laughter, flags from around the world, our group from 
Cambodia tired but happy ...

And a subliminal image detours to the deserted train station that leads to nowhere...the 
huts, the crematories...Auschwitz.Birkenau. The tons of hair transformed into dresses...the 
bags marked with the names of their owners who feared losing them as they left in a hurry...
the showers with their macabre skylights in the ceiling...the ovens that burned so many bod-
ies...1,100,000. Silence. Tears.  

The heart of humanity become inhuman and crucifying so many innocent hearts.

And then the image of our group praying the rosary for peace in Cambodia, for peace in 
the world, in front of the tomb of St. Faustina...kneeling in front of the bulb containing the blood 
of John Paul II, standing in front of the white cassock stained with the blood of this just man...
Silence.

The hall of the condemned. Building 11, block of death…footsteps in the dark and damp 
corridor. Cell 18. He died there, Maximilian Kolbe. Death because of love. Like His Lord. In the 
deep darkness of inhumanity, love shone. Everything seems so quiet now in the bowels of evil. 
Only a candle flickers, reminding us of the visit of the Holy Father the day before.

2 million small candles illuminate the night of the Field of Mercy now. Jesus in the Host 
is there in front of us. In silence, everyone looks at the body of Christ offered for our salvation. 
Each reviews his life: I am with Mary and John at the foot of the Cross, or hidden behind a wall 
with Zacchaeus, or with the apostles, Bartimaeus, and all the others...in tears with Peter, or 

CONVERSION, FORGIVENESS, WITNESS
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desperate with Judas?

I’m thirsty. I hear the cry of Jesus. In front of us. He still cries:  I am thirsty. This is human-
ity’s cry across 187 countries. This is Syria, Iraq, Cambodia, Vietnam...the continents of the 
world crying with Jesus: I thirst.  

A thirst for peace. For forgiveness. For life. For hope.

On Friday evening the way of Cross. The fight against the darkness and evil forces that 
lie dormant in us...always quick to wake up and be vomited out as our hatred, our anger, our 
vengeance on the other. Enemies to kill because they are different from me. Hitler…Pol Pot…
Daech have done this and it continues.

Jesus still cries: I am thirsty. Do not condemn your brother...do not crucify as did those 
who crucified me on Golgotha...There are so many who continue to crucify me. Today. Ideolo-
gies, political and economic systems that do not put people at the center, exaggerated nation-
alism, selfish individualism...dothis. You are my disciple. Look at my mother. Look at me!

Listen to me! Remember my words: “Convert and believe in the Gospel! The Kingdom 
is near!”

I open my eyes. Small candles gone out...the crowd gently asleep at the foot of Jesus 
looking at us.

Then we are transported to Jasna Gora Monastery inCzestochowa...the Black Madon-
na’s face,scarred with the horrors of the human heart, looking on us. In this sanctuary, where 
millions of pilgrims come to offer their humble prayer, their sufferings, at the foot of the Virgin, 
Mary invites us to discipleship.

Mary, the first disciple, from the yes of the Annunciation to the tears of Golgotha, is there 
with her son. Her Mother’s heart, happy and suffering, loving and serving, opens the road to 
resurrection and to eternal life. Mary says to us today: 

“Wake up!  Christians of Cambodia, be disciples, holy disciples. Be ready 
to say yes, ready to serve, ready to follow Jesus to the cross.”

Mary leads us out to follow her son in faith, charity, and truth. We have to face facts. We 
cannot be lukewarm disciples. Half disciples. Disciples at Sunday mass only.

To be a disciple today, Mary tells us, is to be converted, is to forgive, and is to be a witness.
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TO BE CONVERTED

At the Sanctuary of Mercy, Saint Faustina has invited us to contemplate Christ’s gaze. 
This gaze pierces us. The blood flowing from his heart fills us with his life, the water that gush-
es forth cleanses us. “Jesus, I trust in you.” This is my conversion you want.  I am with you. For 
you. With you.Saint Faustina says to us today:

“Be converted. Christians of Cambodia, you are called to a deep conver-
sion. To build the kingdom of love and communion.”

Jesus desires to light a fire in our hearts. A fire which will be a sign of contradiction of 
the fashions and ideas of the world. No hatred. No selfishness. No exclusion. Love. Welcome. 
Opening. This is our mission. Jesus I trust in you.

TO FORGIVE

A few steps from Faustina’s tomb is the John Paul II Sanctuary. John Paul II the Giant! 
He traveled around the world to bring God’s mercy toall of humanity. He proclaimed mercy and 
he lived it in his flesh when he forgave his would-be assassin: God rich in mercy!

Everyone feels the Father’s hand on his heart. The Father leans towards me: “I forgive 
you. Go in peace.” Words of forgiveness become true for my life. My heart expands. I want to 
explode with joy and peace. A sinner forgiven, God chose me to be the one who forgives. Not 
just from the lips, but true forgiveness that hurts, that make me cry but which also liberates and 
frees me.Saint John Paul II says to us today : 

“You are forgiven. Christians of Cambodia, forgive others also! Undo the chains that 
hinder your heart from loving in truth.”

More than ever, we Christians are called to be in our life, in our church, in our society, a 
living sign of forgiveness. One who has never been forgiven cannot forgive. So let us accept 
forgiveness in order to really forgive .

TO BEAR WITNESS

Maximilian Kolbe, lover of Christ and of the Virgin Mary, calls us from the depths of his 
cell. At 11 years of age, the Virgin Mary appeared to him at Czestochowa and gave him a 
white crown and a red crown. He accepted both. The white, was a sign of his eagerness to 
be a witness by evangelizing. He would do so passionately in his “City of the Immaculate” in 
Poland and in Nagasaki in Japan where he gives his body and soul to proclaim the Lord and to 
discover his Mother. The red crown is the sign of witness in martyrdom. He would do that when 
one morning in August, 1941, the Nazis selected ten men at Auschwitz to be killed in retaliation 
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for an escape the night before. A father burst into tears when the Nazis chose him. Maximilian 
said: “I would like to die in the place of that man.” Kolbe says to us today : 

“Be a witness.  Christians of Cambodia, follow Chhmar Salas and his companions who 
shed their blood in your rice fields.  Be proud to be disciples and apostles of Christ.”

More than our mission, that is our life itself:  to be a sign of fraternal love and commun-
ion among peoples; to have compassion for the small ones by helping them stand up; to love 
everyone from wherever he comes.

Our world needs so much love. This is the urgent call of Christ to us today!

              FEAST OF OUR LADY OF SORROWS, 15 September 2016

“This is no time for denouncing anyone or fighting. We do not 

want to tear down. We have no desire to conquer hatred with more 

hatred, violence with more violence, terror with more terror. We are 

here today because the Lord has called us together. Our response to 

a world at war has a name: its name is fraternity, its name is broth-

erhood, its name is communion, its name is family. We celebrate the 

fact that coming from different cultures, we have come together to 

pray. Let our best word, our best argument, be our unity in prayer. ” 

(Pope Francis, WYD Prayer Vigil Homily, July 30, 2016)

+ Olivier Schmitthaeusler

Vicar Apostolic of Phnom Penh

Cambodia
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SE CONVERTIR, PARDONNER, TEMOIGNER…

Les paysages défilent à grande vitesse devant moi dans le train qui me ramène à 
l’aéroport Jean Paul II de Cracovie. En contemplant cette belle campagne polonaise verdoy-
ante, colorée de fleurs que les papillons viennent butiner avec plaisir, les images se bouscu-
lent dans ma tête.

Cette foule de jeunes heureux de chanter les merveilles du Seigneur, le Saint Père qui 
nous appelle à changer le monde, les têtes mitrées cachées sous des parapluies blanc pour 
se protéger du soleil, les rues de Cracovie pleines de rires et de drapeaux du monde entier, 
notre groupe du Cambodge fatigué mais heureux…

Et comme une image subliminale, revient en boucle cette gare déserte qui ne mène nulle 
part… ces baraquements, ces cheminées… Auschwitz. Birkenau. Ces tonnes de cheveux 
transformés en robes… ces valises marquées du nom de leurs propriétaires partis en hâte de 
crainte de les perdre…ces douches avec leurs lucarnes macabres dans le plafond… ces fours 
qui ont brulé tant et tant de corps…1.100.000. Silence des mots. Larmes.

Le cœur de l’homme devenu inhumain a crucifié tant et tant de coeurs innocents.

Et revoilà notre groupe qui prie le chapelet pour la paix au Cambodge, la paix dans le 
monde devant la tombe de Sainte Faustine…à genoux devant l’ampoule qui contient le sang 
de Saint Jean Paul 2, debout devant cette soutanetachée du sang du juste… Silence. 

Le mur des condamnés. Le Bâtiment 11, bloc de la mort… des bruits de pas dans ce 
couloir obscur et humide. Cellule 18. Il est mort là. Maximilien Kolbe. Mort d’amour. Comme 
son Seigneur. Au plus profond des ténèbres de l’inhumanité, l’amour a brillé. Tout semble si 
calme maintenant dans les entrailles du Mal. Seule une bougie scintille, nous rappelant la 
visite du Saint Père la veille. 

2 millions de petites bougies illuminent la nuit du Campus de la Miséricorde. Jésus Hostie 
est là devant nous. En silence, chacun contemple le Corps du Christ offert pour notre salut. Cha-
cun revoit sa vie : suis-je avec Marie et Jean au pied de la Croix ou cachéderrière un mur avec 
Zachée, les apôtres, Bartimée et tout les autres… en larmes avec Pierre, désespéré avec Judas ?



J’ai soif. J’entends le cri de Jésus. Devant nous. Il crie encore une fois : j’ai soif. C’est le 
cri de l’humanitérassembléàtravers 187 pays. C’est la Syrie, l’Iraq, le Cambodge, le Vietnam, 
la France… les continents du monde joignent leurs crisà celui du Christ : J’ai soif.

Soif de paix. De pardon. De vie. D’espérance.

Le chemin de croix de vendredi soir nous l’a dit. Le combat est engagé contre les ténè-
bres et les forces du mal qui sommeillent en nous… toujours promptsà se réveiller pour vomir 
notre haine, notre colère, notre vengeance sur l’autre. Ennemisàabattre car différents, car 
autres que moi. Hitler. Pol Pot. Daech l’ont fait et continuent à le faire.

Jésus crie encore :j’ai soif. Ne condamne pas ton frère… ne le crucifie pas comme ceux 
qui m’ont crucifié sur le Golgotha… Il y en a tant  qui continuentà me crucifier. Aujourd’hui. Les 
idéologies, les systèmes politiques et économiques qui ne mettent pas l’homme au centre, 
les nationalismes exacerbés, les égoïsmes identitaires… ne soit de cela. Tu es mon disciple. 
Regarde ma mère. Regarde-moi !

Ecoute moi ! Rappelle-toi ma première parole : « convertissez-vous et croyez à l’Evangile 
! Le Royaume est proche ! »

J’ouvre les yeux. Les petites bougies sont éteintes… la foule s’endort doucement au 
pied de Jésus qui nous regarde.

Nous voilà transporté à Czestochowa…JasnaGora : la Vierge Noire au visage balafré 
des horreurs du Coeur de l’homme, nous regarde. Dans ce sanctuaire où des millions de 
fidèles viennent offrir leur humble prière, leurs souffrances au pied de la Vierge, Marie nous 
invite à être disciple. 

Marie première disciple, du oui de l’Annonciation aux larmes du Golgotha, Marie est là 
avec son fils. Coeur de mère heureuse et souffrante, servante et aimante, Marie nous ouvre le 
chemin qui mène à la résurrection, à la vie éternelle. Elle nous dit : 

« Debout. Chrétiens du Cambodge !Soyez disciples, saints disciples. Soyez 

prêts à dire oui, prêts à servir, prêts à suivre Jésus jusqu’à la croix. »

Marie nous prend la main pour nous aider à suivre son fils avec foi, charité et vérité.
Ne nous voilons pas la face. Nous ne pouvons pas être disciples tièdes. A moitié. Un peu le 
dimanche à la messe. 

Être disciple, et Marie nous le dit aujourd’hui, c’est se convertir, c’est pardonner et 
c’est témoigner. 

ទំព័រ ១៤
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SE CONVERTIR

Au sanctuaire de la Miséricorde, Sainte Faustinanous a invité à contempler leregard du 
Christ. Ce regard nous transperce, le sang qui s’écoule de son cœur nous irrigue de sa vie, 
l’eau qui en jailli nous purifie.  « Jésus, j’ai confiance en toi ». C’est ma conversion que tu veux. 
Pour que je sois à toi. Pour toi. Avec toi. Faustina nous dit :

« Convertissez-vous. Chrétiens du Cambodge, vous êtes appelés à une 

conversion en profondeur. Pour que le royaume d’amour  et de communion 

advienne. »

Jésus désire tant allumer un feu dans nos cœurs. Un feu qui sera signe de contradiction  
avec la mode et les idées du monde. Pas de haine. Pas d’égoïsme. Pas d’exclusion. Amour. 
Accueil. Ouverture. C’est notre mission. Jésus j’ai confiance en toi.

PARDONNER

A quelques pas de Faustine, c’est saint Jean Paul II qui veille. Jean-Paul II le Géant 
! Il a parcouru le monde pour apporter la miséricorde de Dieu jusqu’au moindre recoin de 
l’humanité. Il l’a annoncée. Il l’a vécue dans sa chair lorsqu’il a pardonné à son assassin : Dieu 
riche en miséricorde ! 

Chacun sent la main du Père sur son cœur. Il se penche vers moi. : « Je te pardonne. 
Va en paix. » Parole de pardon qui devient réalité pour ma vie. Mon coeur se dilate.  Il veut 
exploser de joie et de paix. Pêcheur pardonné, Dieu me choisit pour être aussi celui qui par-
donne. Pas du bout des lèvres, ni du cœur, mais un vrai pardon qui fait mal, qui fait pleurer 
mais qui libère et remet debout. Jean Paul II nous dit :

« Vous êtes pardonnés, pardonnez à votre tour chrétiens du Cambodge. 

Libérez les chaines qui entravent votre cœur pour aimer en vérité.»

Plus que jamais, nous chrétiens nous sommes appelés à être dans notre vie, dans notre 
Eglise, dans notre société des signes vivants du pardon. Celui qui n’a jamais été pardonné ne 
peut pas pardonner. Alors laissons nous pardonner pour pardonner vraiment.

TEMOIGNER

C’est Maximilien Kolbe, amoureux du Christ et de la Vierge Marie qui nous appelle du 
fond de son cachot. A 11 ans, la Vierge Marie lui apparait àCzestochowa et lui donne une 
couronne blanche et une rouge. Il les accepte. La blanche, signe de son désir ardent de té-



moigner en évangélisant. Il le fera avec tant de passion dans sa « Cité de l’Immaculée » en 
Pologne et au Japon à Nagasaki où il se donne corps et âme pour annoncerle Seigneur et faire 
découvrir sa Mère. La rouge, signe du témoignage jusqu’aumartyrequ’il fera lorsque ce matin 
d’aout 1941, les nazis ont sélectionné 10 hommes àAuschwitz pour être tués en représaillesà 
une évasion la nuit d’avant. Le père de famille qui fond en larmes quand il est choisi lui doit sa 
vie : «je voudrais mourir à la place de cette homme». Maximilien Kolbe nous dit :

« Témoignez, chrétiens du Cambodge. A la suite de Chmar Salas et de 
ses compagnons qui ont versé leur sang dans vos rizières, soyez fiers 

d’êtredisciples et apôtres du Christ dans votre société. »

 Plus que notre mission, c’est notre vie même : être signe d’amour fraternel et de com-
munion entre les peuples ; avoir de la compassion pour les plus petits en les aidantà se mettre 
debout ; aimer, simplement chacun d’où qu’il vienne.

Notre Monde a tant besoin d’Amour. C’est l’appel urgent du Christ pour nous aujourd’hui !

Fête de Notre Dame des Douleurs, 15 Septembre 2016

ទំព័រ ១៦

« À présent, nous, nous ne mettrons pas à crier contre quelqu’un, nous ne met-

trons pas à nous quereller, nous ne voulons pas détruire. Nous, nous ne voulons pas 

vaincre la haine par davantage de haine, vaincre la violence par davantage de violence, 

vaincre la terreur par davantage de terreur. Et notre réponse à ce monde en guerre a un 

nom : elle s’appelle fraternité, elle s’appelle lien fraternel, elle s’appelle communion, 

elle s’appelle famille. Nous célébrons le fait de venir de diverses cultures et nous nous 

unissons pour prier. Que notre meilleure parole, notre meilleur discours soit de nous 

unir en prière… » (Pape François, JMJ, Homélie messe de clôture, 31 juillet 2016)

+OLIVIER SCHMITTHAEUSLER
Vicaire Apostolique de Phnom Penh

Cambodge






